
Danmarks Naturfredningsforenings bidrag til biodiversitetsstrategien i 
Mariagerfjord Kommune. 
 
”Hver m² tæller” 
 
I Danmarks Naturfredningsforening i almindelighed, og i Mariagerfjord afdelingen i særdeleshed er vi 
meget optaget af biodiversitetskrisen, og hvad vi/man kan gøre for at afhjælpe den. Vi er derfor også meget 
glade for at være blevet inviteret med i ”maskinrummet” ved formuleringen af kommunens biodiversitets 
strategi. 
 
Når der i generelle vending tales om at ”øge biodiversiteten”, kan der nemt opstå et billede af, at hvis man 
blot ”så lidt blomster”, så er den klaret. Det mener vi ikke. Det kræver en stærk og målrettet indsats fra alle 
parter at overvinde, eller blot mildne, biodiversitetskrisen. Og som den myndighed, der har den lokale 
autoritet, spiller byrådet en helt afgørende rolle i dette arbejde. 
 
Vi har nedenfor oplistet en række forslag til hvad vi mener der kan indgå i kommunens 
biodiversitetsstrategi. Nogle af dem drejers sig om forhold, hvor kommunen uden merudgifter næsten 
uden videre kan igangsætte en anden praksis end i dag, nogle af disse vil endog give besparelser. Andre 
forslag vil merføre merudgifter, hvilket vi har tilladt os, idet vi går ud fra at initiativet er højt prioriteret fra 
byrådets side. 
 
Listen er ikke prioriteret, men et forslag vil vi dog gerne fremhæve: Vi oplever, at der er rigtigt mange 
enkelt borgere, så vel som grupper og virksomheder, der gerne vil gøre noget for at øge biodiversiteten, 
men som står famlende overfor hvad de kan gøre. For at tilfredsstille disse initiativer mener vi, at det vil 
være en god ide at etablere en rådgivningstjeneste, enten med kommunalt ansat personale eller med en 
ekstern aktør. 
 
Vi forventer også, at der i det videre arbejde med biodiversitetsstrategien bliver lejlighed til at drøfte 
projekter på konkrete lokaliteter i kommunen. 
 
Endelig har vi til sidst i dette brev indsat en liste over initiativer, som vi fra DN-Mariagerfjord har i gang, og 
som vi mener bidrager til en øget biodiversitet i kommunen. 
 
 
Punkter vi fra DN-Mariagerfjord vil foreslå kommer til at indgår i biodiversitetsstrategien: 

• Klima- og biodiversitetstiltag, skal koordineres og integreres. 

• Koordination blandt egne relevante afdelinger f.eks. Park og Trafik og Naturafdeling om: 
o Grøfter og Vejkanter - kommunen reducerer antallet af klipninger, og skal i planlægningen 

sikre, at de udføres på det mest hensigtsmæssige tidspunk af hensyn til biodiversiteten. 
o Levende hegn / vejtræer ved kommunale veje skal i videst muligt omfang bevares og 

vedligeholdes. 
o Grøfter genetableres 
o Små vandhuller og vådenge beskyttes mod tilgroning og skygge.  
o Der skal anlægges små vandhuller,  
o Bælter af skyggende træer i mørke bøgeskove fjernes 
o Store gamle træer beskyttes mod fældning 
o Plante bærbuske  
o Mariagerfjord kommune ophører med at bruge sprøjtegifte. 



• Ved alle kommunale anlægsarbejder (nybygning og renovering) skal det undersøges hvordan man i 
byggeprojektet kan bidrage til biodiversiteten.  

• Kommunen bør indføre ”netto biodiversitets gevinst” princippet i samtlige projekter, dvs. alle 
projekter skal føre til målbare forbedringer i biodiversitet. 

• Alle institutioner skal, i det omfang det er foreneligt med den daglige drift, være behjælpelige i f.t. 
private/foreningers initiativer, der fremmer biodiversiteten. 

• Alle institutioner med grønne arealer skal udarbejde planer for hvordan man vil fremme 
biodiversiteten. 

• Der opsættes fuglekasser på kommunale arealer og bygninger. 

• Der skal afholdes kurser for frivillige, der vil medvirke ved etablering og vedligeholdelse af vild 
natur og bynær natur. 

• Biodiversitet på kommunens egne arealer: 
o Kortlægning af arealer og forslag til projekter.  
o Gennemføre projekter på kommunale arealer, der kan bidrage til en øget biodiversitet, fx 

omlægning af ”golde” græsarealer og ubrugte industrigrunde til (vild) natur. 

• Der udvikles undervisningsmaterialer til dagtilbud, indskoling, mellemtrin, udskoling, gymnasium, 
med konkret forankring i den lokale natur. 

• Projekter med skoler og børnehaver. 

• Oplysninger til erhvervslivet og private borgere. Der etableres en biodiversitetsrådgivning (evt. med 
en ekstern aktør) og videnbank, som skal betjene enkelte borgere, beboerforeninger, firmaer o.l. i 
forbindelse med spørgsmål om, hvad de kan gøre for at fremme biodiversiteten.  

• Mariagerfjord Kommune etablerer (eventuelt med supplerende bidrag fra andre) en fond, hvorfra 
man kan give støtte til enkelt borgere, foreninger og virksomheders indkøb af frø, planter, buske og 
træer, der skal bruges i biodiversitetsprojekter. 

• Konkurrencer med præmier for biodiversitetsinitiativer. 

• Skiltning af biodiversitetstiltag. Flotte skilte som offentlige og private aktører kan bruge for at 
fremhæve deres biodiversitetsinitiativer. F.eks. på firmaernes grunde, private haver, landbrug, små 
biotoper, osv. 

• Kommunens biodiversitetstiltag registreres, og effekten af dem monitorers. 

• Det skal sikres, at naturen er tilgængelig, ved bevaring og anlæg af stier i landskabet, så naturen og 
landskabet kan formidles til kommunens borgere.  

 
DN Mariagerfjords indsatser, hvor der arbejdes med biodiversitetsproblematikken og mulige løsninger: 

• Fuglegruppens arbejde med truede og andre fuglearter. 

• Naturluppen fokuserer på biodiversitet i sit arbejde. 

• Den Naturvenlige Have – kan kommunen køre videre/udvide dette projekt?  

• Fokus på biodiversitet på Naturens Dag. 

• Samarbejde med Hobro Golfklub fortsætter. 

• Vores deltagelse i forskellige udvalg og andre fora f.eks. Grønt Råd, Naturrådet, osv., hvor vi laver 
”lobbyisme” for biodiversitetstiltag i kommunen. 

• Ture og andre arrangementer inkluderer uddeling af relevante materialer og drøftelse af 
biodiversitetsproblematik undervejs. 

 
Idet vi ser frem til et udviklende og givtigt samarbejde til gavn for naturen i Mariagerfjord Kommune. 
 
Med venlig hilsen 
 
Kaj Edlund 
Formand for Danmarks Naturfredningsforening Mariagerfjord. 


